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प्रदेश सभा 

गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

कार्यवाहीको सम्पूर्य धववरर् 

 -उन्चाधिसौं बैठक_ 

धिधि : २०७६/०६/१३ गिे, धदनको १.०० बजे  

 

प्रदशे सभाको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कार्यवाही माननीर् सभामखु नते्रनाथ अधिकारीको अध्र्क्षतामा सोमबार 

धदनको १ बजेर २६ धमनटेमा प्रारम्भ भर्ो।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, आजको बैठकको कारबाही प्रारम्भ हुन्छ ।  

सबयप्रथम, माननीर् प्रदशे सभा सदस्र् श्री डोबाटे धवश्वकमायल ेधवशेष समर् माग गनुयभएको हुुँदा आफ्नो भनाई राख्न समर् 

उपलब्ि गराउुँछु । समर् पाुँच धमनेट। 

िाननीर् सदस्र् श्री डोबाटे धवश्वकिाय 

सभामखु महोदर्, प्रदशे सरकार र र्ो सदनलाई ध्र्ान आकषयण गराउुँन चाहन्छु । सभामखु महोदर्, हामीले र्ो दशेमा हाम्रो 

आफ्ना धवचारहरु स्वतन्त्रहरु धहडडुल गनय दधेख धवधभन्न खालका अवस्थाहरुलाई दुुःख धदएको कारणले हामील ेराणाहरुका 

गधतधवधिलाई ढालर्ौ ुँ पञ्चार्तलाई फालर्ौ ुँ राजतन्त्र हटार्ौ ुँ र हामी सम्पणूय राजनीधतक दलहरुको सहमधत र सहकार्यमा हामील े

२०७२ को संधविान जारी गरर्ौ ुँ र र्ो संधविानको िारा१७ ल ेस्वतन्त्रताको हक भनेको छ सब ैनेपाली नागररक भलेा हनु 

पाउुँन ेसभा सम्मलेन गनय पाउुँन ेधहडडुल गनय पाउुँन ेर पेशा व्र्वसार् र अधिराज्र्भरीको सब ैठाउुँमा जान पाउुँन े स्वतन्त्र 

रुपबाट धहडडुल गनय पाउुँने भन्ने संधविानको िारा१७ को स्वतन्त्रताको हकले व्र्वस्था गरेको छ । सभामखु महोदर्, तर म 

र्हाुँ सरकारको र सदनको ध्र्ान आकषयण गराउुँन चाहन्छु । २०७६ साल आधश्वन १२ गत ेररसीङ गाउुँपाधलकाको भवन 

धशलान्र्ास गन ेकार्यक्रमको सन्दभयमा धदनको १ बजे हाम्रा पाटीका केन्रीर् सदस्र् पवूय मन्त्री माननीर् सांसद धमनेन्र ररजाल 

माननीर् सांसद ध्रबु वाग्ल ेपाधटय सभापधत धजत प्रकाश आल ेधजलला समन्वर् सधमधतको प्रमखु लगार्त दजयनौ ुँ हाम्रा पाधटयका 

नेताहरुल ेधशलान्र्ास कार्यक्रममा सहभागी हुनलाई जानुभरैहकेो अवस्थामा त्र्हाुँ कम्र्धुनष्ट पाधटयका कार्यकताय साथीहरु िन्न 

िन्द ै१५० जाना भन्दा बढीको उपधस्थधतमा धदनको १ बजे दधेख बेलकुा ५ बजे सम्म घरेाबन्दी गरेर ६,७ वटा रुख ढालरे 

गाडी जान नधदने मान्छेलाई गाडी त्र्हाुँ राखरे पदैल धहडेर जान्छु भन्दाखेरीमा पधन त्र्ो कार्यक्रम स्थल धशलान्र्ास स्थलमा 

जान नधदएर रोक लगाएर आतङ्क मच्चाएर त्र्हाुँ बोत्तलहरु धससाका बत्तलहरु ढुङ्गाहरु लगार्तका हातहधतर्ार सारा त्र्हाुँ 

धलएर उनीहरुल ेएउटा आतङ्धकत त्राधर्स बनाएर चार घण्टा पधछ मात्र ैत्र्हाुँ उपधस्थत हुन ेवातावरण धसजयना भर्ो र त्र्स 

अवस्थामा प्रशासनलाई हामीले जानकारी गरार्ौ ुँ र प्रशासनबाट पधन कुनै खालको सहर्ोग नपाएकोल ेगदायखरेीमा र्स दुुःखद 
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घटना प्रधत म खेद व्र्क्त गनय चाहन्छु । प्रदशे सरकार र प्रदशे सभाको ध्र्ान आकषयण गराउुँन चाहन्छु र वास्तवमा आज 

संधविानल ेव्र्वस्था गरे अनुसारबाट हामील ेधहडडुल गनय पाउन ेहाम्रो स्वतन्त्र अधिकारलाई बधन्चत गन ेखालको घटनाले 

हामी धसङ्गो प्रदशेवासीलाई न ैदुुःधखत तुलर्ाएको छ । त्र्सल ेगदायखरेीमा म प्रदशे सरकारको ध्र्ान आकषयण गराउुँन  

चाहन्छु । आज र्ो गणु्डागदी शलैीले र्ो हाम्रो लोकतन्त्रलाई कता लान खोधजराखेको छ र अधस्त भखयरै मात्रै नपेालगञ्जमा 

हाम्रो पाटी सभापधत धकरण कोइरालालाई आफ्नो कार्यक्रमको धशलधशलामा हात भाधच्चएको अवस्था छ भने प्रत्रे्क 

नागररकहरुलाई धहडडुलबाट रोक लगाउन ेखालका अवस्थाहरु धसजयना हनु थालेको छ त्र्सले गदायखरेीमा कतै हामील े

लर्ाएको र्ो व्र्वस्था र संधविानले गरेको व्र्वस्थालाई न ैउललङ्घन गद ैगएको अवस्थाल ेगदाय िेरै धचधन्तत तुलर्ाएको छ 

। की हामीले र्ो संधविानको िारा १७ लाई स्वतन्त्रको हकको िारालाई हामीले खारेज गनयपरर्ो । र्धद कार्ायन्वर्न गने हो 

भन ेराज्र्ल ेर्स्ता खालका गधतधवधि धनर्न्त्रण गनय परर्ो र र्स्ता खालका गणु्डागदी शलैीको अन्त्र् गरेर जनतालाई शाधन्त 

सरुक्षा र धहडडुल गन ेअवसरहरु प्रदान गनयको लाधग प्रदशे सरकार र प्रदशे सभालाई ध्र्ान आकषयण गद ैआगामी धदनमा 

र्स्ता खालका घटनाहरु नदोहोररन ेर नदोहोरर्ाउनका लाधग अनरुोि गद ैशाधन्त सरुक्षा कार्म गनयको लाधग प्रदशे सरकार र 

र्स सदनलाई अनरुोि गद ैआफ्नो भनाई अन्त गछुय । िन्र्वाद । जर् नेपाल ।   

िाननीर् सभािुख  

माननीर् भधूमव्र्वस्था, कृधष तथा सहकारी मन्त्री श्री लेखबहादरु थापालाई सभामा शनू्र् समर् र धवशेष समर्मा माननीर् 

सदस्र्हरुले उठाउनभुएका आफ्नो मन्त्रालर्सुँग सम्बधन्ित धवषर्हरुलाई सम्बोिन गनय अनुमधत धदन्छु । 

िाननीर् भूधिव्र्वस्था, कृधि िथा सहकारी िन्री श्री िेखबहादुर थापा  

माननीर् सभामखु महोदर्, र्स सम्माधनत सदनको धवशेष समर् र शनू्र् समर्मा हाम्रो मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित धवषर्मा उठेका 

प्रश्नहरुको बारेमा संधक्षप्त जवाफ प्रस्तुत गनय चाहन्छु । सभामखु महोदर्, प्रथमत रासार्धनक मल अभाव भएको धवषर्मा 

सदनमा प्रश्न उठेको छ । नपेालमा ७ लाख मेधिक टन भन्दा बढी रासार्धनक पदाथयको रासार्धनक मलको आवश्र्कता 

पदयछ । रासार्धनक मल मागको जम्मा ४०% मात्र नपेाल सरकारको अनुदानबाट आपधूतय हनु ेव्र्वस्था छ। नेपालमा रासार्धनक 

मल धनमायण कारखाना नहुुँदा धवदशेबाट आर्ात गनुयपन ेअवस्था रधहआएको छ । हाल कृधष सामाग्री कम्पनी धलधमटेड र 

सालट िेधनङ माफय त धवतरण हनु ेमल धवतरण गने धजम्मेवारी संघीर् कृधष तथा पशपुकं्षी धवकास मन्त्रालर्मा पदयछ । हाम्रो 

मन्त्रालर्को तफय बाट कृधष ज्ञानकेन्रहरुबाट सम्बधन्ित सहकारीलाई धसफाररस गरी सो आिारमा लर्ाउने गररएको छ । र्ो 

भन्दा अगाधड असार  श्रावणमा मल आपधूतय भएको धथर्ो भन ेधहउुँद ेधसजनको लाधग धवतरण हनुे मल १, २ धदनम ैभारतको 

कोलकत्ता सम्म आउन ेर दशैं धतहारको धबचमा पनुुः मलको आपधूतय हनुे कुरा जानकारी गराउन चाहन्छु । र्स आधथयक वषयमा 

कृधष सामाधग्र कम्पधन धलधमटेडमा सधम्मधलत मल मरुली मेधशन नहुुँदा हामीलाई समस्र्ा परेको हुनाले संघीर् सरकारबाट 

मेधशन जडान गने कुरा आएको छ । त्र्स पश्चात भने हामीलाई मलको आपधूतय सहज हुन ेदधेखन्छ । अको छ र्स वषयको 

दशैं धतहारको लाधग म्र्ाग्दी हुुँद ैधभधत्रएका भेडा तथा च्र्ाङ्ग्राका सम्बन्िमा र्ो सम्बन्िमा भदौ २९ गतेदधेख असोल ११ 

गते सम्म म्र्ाग्दीको बनेी माफय त जम्मा १५,५३५वटा भेडा तथा च्र्ाङ्ग्रा पोखरा तफय   धभत्रेको रेकडय कार्म भएको छ । पश ु

स्वास््र्को अवस्था हरेरकन भेटनरी प्रमाणपत्र जारी गनयका लाधग हाम्रो मन्त्रालर्बाट ३ जाना प्राधवधिकहरु खटाइएको धथर्ो 

र अधहले पधन कार्यरत हुनुहुन्छ । केही भेडा च्र्ाङ्ग्रा मगु ुर डोलपाबाट समते आएका छन ्। धजलला प्रशासन कार्ायलर् 

मसु्ताङबाट त्र्हाुँको प्रशासन कार्ायलर्बाट ज्र्दुो च्र्ाङ्ग्राको प्रधत धकलो तौल ५६० कार्म गरेको छ । र्ो जानकारी मलै े
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र्हाुँ धदन चाहें । मन्त्रालर्को कार्यक्रमको सम्बन्िमा र्स मन्त्रालर्को मातहतका धनकार्बाट सञ्चालन हनु ेचाल ुआ.व. का 

धवधभन्न कार्यक्रमहरुको प्रस्तावहरु धजललाधस्थत ज्ञानकेन्र, धवज्ञकेन्र, फामयकेन्र, धनदशेनालर् र मन्त्रालर्बाट संकलन भएका 

छन ्। केही र्ोजनाहरुको आवेदन नपरेका वा न्र्नू परेका कार्यक्रमको हकमा पनुुः म्र्ाद थपगरी सचूना जारी गररएको छ । 

र्ो सम्बन्िमा कोलड स्टोर तथा कोलड रुम धनमायणका कार्यहरु, साना मोडेल फमय कार्यहरु, साना धसञ्चाई कृधष र्ाधन्त्रकीकरण, 

धग्रन हाउस धनमायण कार्य, घर घरमा प्राङ्गाररक मल उत्पादन कार्य, कृधष बन प्रणाली कार्य, कृधष बजार स्थापना र प्रशोिन 

केन्र जस्ता कार्यक्रमहरु सचूना बाधहर धनधस्कसकेको अवस्था छ । र्सको सचूना समाप्त भै धफलड अध्र्र्नका क्रममा समेत 

रहकेो छ जसमा गोरखामा २१४, लमजङुमा ११३, तनहुुँमा १६१, स्र्ाङजामा ४०५, पवयतमा १००२, म्र्ाग्दीको ररपोटय प्राप्त 

भएको छैन । धनदशेनालर्मा ११, मन्त्रालर्मा १४ गरेर १,९२० वटा कृधषसंग सम्बधन्ित र मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित र्ोजनाहरु 

आवेदनमा परेको छ । त्र्स्तै पशपुंक्षी तथा मत्सर् धवकास धनदशेनालर्संग सम्बधन्ित कार्ायलर्हरुबाट प्रशोिन तथा मत्स्र् 

मोडेल फमय फे्रस हाउस सिुार दगु्ि धचस्र्ान केन्र पश ुकलर्ाण प्रवर्द्यन कार्यक्रम पश ुहाट बजार बजार केन्र स्थापना कोलड 

स्टोर धनमायण भनेको धचस्र्ान केन्र हो । डेरी पसल सिुार कार्यक्रम स्थानीर् कुखरुा संरक्षण कार्यक्रम पश ुआहारा 

र्ाधन्त्रकीकरण र मङु्रीबेसी चाधलसे पशपुंक्षी तथा मत्स्र् पकेट जस्ता कार्यक्रम कभडय हलमा गोरखामा २५१, लमजङुमा 

१८२, तनहुुँमा ६४०, कास्कीमा १५५, स्र्ाङजामा ३०५, बाग्लङुमा ३५८, म्र्ाग्दीमा १३८, धनदशेनालर्मा ३ वटा गरी 

जम्मा २,०३२ वटा आवेदनहरु संकलन भएको छ । र्ो अधहलकेो र्सपाली हामी अधलकधत धछटो गधतमा सचूना आब्हान 

गरेर र्ो काम गररएको छ अधहले सबैको धफलड भरेरधफकेशन गने कार्यहरु गररएको छ । र्ोसंग सम्बधन्ित अझ ैहामील े

मन्त्रालर्बाट सञ्चालन हनुे मखु्र्मन्त्री वातावरण कार्यक्रमको सन्दभयमा हामीले कार्यक्रम व्र्वस्थापन ईकाइ छड भएका र 

हुन ेनमनुा कृधष गाउुँको लाधग धवधभन्न कमयचारीहरुलाई प्रदशे मधन्त्रपररषदल् े धनणयर् गरे बमोधजम आधथयक सामाधजक तथा 

उपभोक्ता सधमधतबाट प्राप्त हनुे अनुरोि ३८ जाना सेवा करारमा धलई अधभमखुीकरण कार्यक्रम सम्पन्न गररएको छ र 

सम्बधन्ित कमयचारीलाई कार्यक्षेत्रमा खटाईएको छ । स्थानीर् तहका कृधष प्राधवधिकहरुलाई क्षमता अधभवधृर्द् ताधलम सञ्चालन 

गररएको छ र म्र्ाग्दी धजललामा चट्र्ाङबाट क्षधत भएका कुल ६१ भेडाको  क्षधतको राहतको लाधग प्रधत भेडाहरु सात 

हजारका दरल ेखररद भएको धबल भपायईका आिारमा प्रदान गनगेरी आकधस्मक सेवा टेवा कार्यक्रम पधन अधहल ेप्रदान गन े

धनणयर् गररएको छ । कार्यधवधिको संसोिनको बारेमा मन्त्रालर्बाट कोलडस्टोर, कृधष बजार, मोडेल फामय, मखु्र्मन्त्री वातावरण 

मैत्री नमनूा कृधष गाउुँ कार्यक्रम, साना धसञ्चाई प्रशोिन केन्र, धटस्र्कुलचर, लर्ाब, रेशम, मौरी, च्र्ाउ, करार खधेत, एक 

सहकारी एक उत्पादन, चक्लाबन्दी, सहकारी एधककरण सम्बन्िी र मत्स्र् धवकास सम्बधन्िको कार्यधवधि मन्त्रालर्बाट संसोिन 

गररएको छ । र्ो धवगतमा बनकेो कार्यधवधि धथर्ो र मधन्त्रपररषद्बाट धनमायण गररने कार्यहरु मन्त्रालर्बाट हामीले ड्राफ्ट 

सम्पन्न गररसकेका छौ ुँ । स्र्ाउ धवशेष कार्यक्रम, कृधष वा पशपुकं्षी व्र्वसार्मा ब्र्ाज अनुदान, जग्गा एधककरण गरी बधस्त 

धवकास कार्यक्रम, पाडी तथा बाच्छी हुकायउने कार्यक्रम कार्यधवधि पणूय खोप सधुनधित कार्यधवधि धकत्ता नापी नक्सामा 

सावयजधनक जग्गा सावयजधनक जग्गा बाटोको संरक्षण कार्यक्रम र्ो कार्यधवधिहरु हामील ेअथय तथा काननू मन्त्रालर्मा सहमधतको 

लाधग पेश गरेका छौ ुँ । मन्त्रालर्बाट जारी गररन ेकार्यधवधि को हकमा हामीले धबउ उत्पादन पररक्षण प्रसार बथय उड 

सधटयधफकेशन धबउ आल ुभण्डारण स्र्ाउ बगैचा धबउ उत्पादन प्रशोिन अथयमा समदरुीलाई पठाईएको छ । र्ो हामील े 

मन्त्रालर् स्तरबाट कार्यधवधि धनमायण गररनेछ । बाली संरक्षणकोबाट हामीले प्रधवधि प्रवर्द्यनमा  पररक्षण सामदुाधर्क आईधपएम 

स्रोत नसयरी तथा स्रोतकेन्र बाली उत्पादन प्रधतफल प्रोत्साहन माटो पररक्षण बाली उपचार धशधवर ...तथा धनदधेशकाहरु हामील े

मन्त्रालर्बाट पाररत गरी सम्बधन्ित धनकार्हरुलाई हामीले पठाएका छौ ुँ र हामील ेसहकारी धनर्मावली प्रदशे सरकारबाट 

पाररत गररएको छ र एउटा  कार्यधवधि समेत हामील ेपाररत गररएको छ । अब हामील ेप्रदशे स्तरको  सहकार्य हाम्रो रधजष्टर 
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कार्ायलर्बाट दताय प्रधक्रर्ा शरुु हुन्छ । अब आगामी र्ोजना सन्दभयमा संकलन भएका प्रस्तावहरुको स्थलगत प्रमाधणकरण 

तथा सम्भाव्र्ता अध्र्र्न गने चाल ुआ.व. का कार्यक्रमहरुको सहज र सरल सहज आवश्र्क कार्ायन्वर्नको लाधग आवश्र्क 

पन ेकार्यधवधि धनदधेशका तथा ऐन स्वीकृत गराउन ेर्स मन्त्रालर्बाट सञ्चालन हुन ेसब ैखाल ेकार्यक्रम कार्ायन्र्नमा र्हाुँको 

इधथकलाई हामी राख्न चाहन्छौ ुँ र कृधष नमनुा अझ मखु्र्मन्त्री नमनुा वातावरण मतै्री गाउुँ पधन हामील े३६ वटा स्थान तर् 

गरेर र्ो कार्ायन्वनमा गैसकेको छ । र्धत जानकारी गराउुँद ैम माननीर् सभामखु माफय त मन्त्रालर्लर्ल ेस्पष्ट पानै पने धवषर्वस्तु 

बारेमा र मन्त्रालर्को अधहले सम्मको गधतधवधिको बारेमा र्ती कुरो राख्न चाहन्छु । हस त िन्र्वाद ।   

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अब म, माननीर् भौधतक पबूायिार धवकास मन्त्री श्री रामशरण बस्नतेलाई सभामा शनू्र् समर् र धवशेष 

समर्मा माननीर् सदस्र्हरुल ेउठाउनुभएको आफ्नो मन्त्रालर्सुँग सम्बधन्ित धवषर्हरुलाई सम्बोिन गनय अनुमधत धदन्छु । 

िाननीर् भौधिक पूबायिार धवकास िन्री श्री रािशरर् बस्नेि 

माननीर् सभामखु महोदर्,  धमधत २०७६ साल भार ४ र ५ तथा असोजको ८ र ९ गते सम्माधनत सभाको शनू्र् र धवशेष 

समर्मा भौधतक पबूायिार धवकास मन्त्रालर्संग सम्बधन्ित धवषर्मा माननीर्ज्र्हूरुले उठाउनुभएका धजज्ञासाका सन्दभयमा 

माननीर् सभामखु माफय त सम्माधनत सभामा उठेका प्रश्नको जवाफ र केही आफ्ना भनाईहरु राख्न चाहन्छु । 

मधुग्लङ पोखरा सडक चार लाइनको बनाउन चार वषय लाग्ला तर अधहले लामेआहालको बाटो बनाउन परर्ो 

भन्ने सन्दभयमा संघीर् सरकार अन्तगयतको सडक भएकोल ेसम्बधन्ित कार्ायलर्लाई जानकारी गराईएको छ । 

1. छाब्दी मागय तनहुुँमा डाईमण्ड कन्िक्सनले असार २० मा सम्पन्न गरेको कालोपत्रे बेसमा अलकत्रा नराखी गरेको 

छ तर भकु्ताधन भैसक्र्ो कसरी भन्ने सन्दभयमा पवूायिार धवकास कार्ायलर् कावासोधतका अनुसार त्र्हाुँ काममा केही 

समस्र्ा आएको हो त्र्सैले १ करोड १४ लाखको टेण्डर भएकोमा हाल सम्म ३८ लाखको मात्र भकु्ताधन भएको 

र बाुँकी भकु्ताधन नगररएकोल ेबाुँकी काम धछटो सक्न धनदशेन धदईसधकएको जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

2. जेष्ठ नागररकलाई र्ातार्ातमा छुट धमलाउन परर्ो भन्ने सन्दभयमा जेष्ठ नागररक ऐन २०६३ बमोधजम बनकेो 

कार्यधवधिल ेजेष्ठ नागररकलाई सवारी सािनमा २ धसठ छुट्टाई त्र्समा ५०% भाडामा छुट धदन ेव्र्वस्था गरेको छ। 
सम्बधन्ित कार्ायलर्संग बुझ्दा जषे्ठ नागररकहरुले पररचर्पत्र दखेाएर छुट सधुविा धलईरहकेो जानकारी गराउन चाहन्छु 

। 

3. अक्षेते दधुिर्ा ताङराङ िमजा दउेराली सडक जेठ असारमा बनकेो २ मधहना पधन धटकेन भन्ने सन्दभयमा पवूायिार 

धवकास कार्ायलर् पवयतका अनुसार असार मधहनामा परेको अधबरल वषायका कारण पधहरोल ेउक्त सडकमा धनमायण 

गररएको टेवा पखायल भधत्कएको धनमायण व्र्वसार्ीलाई राम्रो अवस्थामा रहकेो कामको मात्र भकु्ताधन गररएको र 

भधत्कएको कामको भकु्ताधन गररएको छैन त्र्सैले त्र्स सडकमा ठेक्का अङ्कको ८०% मात्र भकु्ताधन भएको छ 

भन ेभकु्ताधन भएको कामको त्रटुी सच्चाउने अवधि समते र्ो असोज मसान्तसम्म रहकेो जानकारी गराउन चाहन्छु 

।  

4. झमु्रा भम्जा ताङराङको मोटरवेल पलु र्थाधशघ्र काम शरुु हुनपुर्ो भन्ने सन्दभयमा पवूायिार धवकास कार्ायलर् 

पवयतका अनुसार धनमायण व्र्वसार्ीसंग लामाबगर काठेखोला पलुको कामको लाधग हालसालै सम्झौता भएकोल े

धछट्ट ैकाम शरुु हनुे अवस्थामा रहकेो जानकारी गराउन चाहन्छु । 

5. मध्र् पहाडी लोकमागयको पोखरा बाग्लङु सडकको काम धढला सधुस्त भर्ो भन्ने सन्दभयमा र्ो संघीर् सरकार 
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अन्तगयतको सडक भएकोल ेसम्बधन्ित कार्ायलर्लाई र्स धवषर्मा जानकारी गराईएको कुरो सम्माधनत सभामा 

राख्न चाहन्छु ।  

6. मोटरबाटो धनमायणको मापदण्ड कधत हो कधत घर छाडेर घर बनाउन धमलने हो सरकारको ध्र्ान जाओस भन्न े

सन्दभयमा धवधभन्न सडक धनमायणका आ-आफ्न ैमापदण्ड छन् जस्तोकी स्थानीर् स्तरका सडक प्रादधेशक स्तरका 

सडक संघीर् सरकार अन्तगयतका सडक साथै महत्वपणूय रणनैधतक सडक जाहाुँसम्म प्रादधेशक स्तरका सडकका 

लाधग प्रादधेशक सडक मापदण्ड २०७५ बनाएर कार्ायन्वर्न गरेका छौ ुँ जस्त ैएक धनवायचन एक सडक र प्रादधेशक 

सडक क वगयका सडकहरुको हकमा नाला बाहके सडक ७ मीटर हुनुपने मापदण्ड छ भने घरन ैबनाउन कधत छाड्न े

भन्ने सन्दभयमा राधरिर् मापदण्ड अनुरुप धबच सडकबाट दाुँर्ा र बाुँर्ा १५,१५ मीटर छाडेर मात्र घर बनाउन सधकन े

प्राविान रहकेोले सोही मापदण्ड अनुरुप घर बनाउन सधकने कुरा र्स सम्माधनत सभामा राख्न चाहन्छु ।  

7. धवकास धनमायण र्ोजनाको अनगुमन तथा धनररक्षण नगदाय गणुस्तर कार्म हुन सकेका छैनन् गणुस्तर कार्म हुन 

सकेका छैनन् । अनुगमनमा धजलला समन्वर् सधमधतको भधूमका हनुुपरर्ो भन्ने सन्दभयमा सम्बधन्ित कार्ायलर्हरुबाट 

अनुगमन भरैहकेो छ । जहाुँसम्म अनुगमनमा धजलला समन्वर् सधमतको भधूमकाको कुरो छ नेपालको संधविानको 

िारा २२० को उपिारा ७ ख बमोधजम धवकास तथा धनमायण सम्बन्िी कार्यमा सन्तुलन कार्म गनय सोको अनगुमन 

गन ेअधिकार क्षेत्र धजलला समन्वर् सधमधतलाई धदएको कुरा माननीर् सभामखु माफय त सम्माधनत सभामा राख्न 

चाहन्छु त्र्सकारण त्र्ो िारा अनुरुप धजलला धवकास सधमधतल ेस्वतह अनगुमन गन ेव्र्वस्था काननूत गररएको छ 

।  

8. धजरो धक.मी. दधेख धवन्ध्र्वाधसनी सम्मको बाटो फराधकलो भए पधन धफकेको पलु साुँघरुो भर्ो र काम धढला भर्ो 

भन्ने सन्दभयमा संघीर् सरकार अन्तगयत कार्य भए पधन त्र्हाुँ अधहल ेभैरहकेो कामलाई धछटो गनयका लाधग सम्बधन्ित 

कार्ायलर् माफय त सम्बधन्ित कार्ायलर्लाई अनरुोि गररएको जानकारी गराउन चाहन्छु । 

9. र्ातार्ात व्र्वसार्ीहरुल ेछोटो बाटोमा िेरै भाडा असलु गरेका छन् भन्न ेसन्दभयमा हाम्रो र्ातार्ात व्र्वस्था 

कार्ायलर्बाट सम्बधन्ित धनकार्का पदाधिकारी रहन ेगरी सवारी अनुगमन सधमधत माफय त अनुगमन हनु ेगरेको छ 

भन ेर्सरी बढी भाडा असलु भएकै बखतमा १०० नम्बरमा डार्ल गरेर प्रहरीमा जानकारी गराएमा त्र्स उपर 

तुरुन्त कारवाही हनुे व्र्वस्था रहकेो कुरो जानकारी गराउन चाहन्छु ।  

10. पोखरा धभत्रका सडकमा खालडै खालडा छन ्त्र्सलाई सबैको पहलमा टालन ुपरर्ो भन्न ेसन्दभयमा र्स पटक बढी 

वषाय भएकोल ेसमस्र्ा आएको हो तर मन्त्रालर्ले पोखरामा मात्र होईन सब ैमखु्र् आवत जावत हुने सडकहरुमा 

चाडपवयलाई समते मध्र्ेनजर गरी धछटो भन्दा धछटो ममयत सम्भार गनयका लाधग सम्बधन्ित सडक धडधभजन 

कार्ायलर्हरु र पवूायिार धवकास कार्ायलर्लाई धनदशेन धदईसकेको जानकारी माननीर् सभामखु माफय त सम्माधनत 

सभामा जानकारी गराउन चाहन्छु । नेपालको भगूोलको बनोट त्र्स्तो छ जाहाुँ वषायतसंग ैबाढी पधहरो समस्र्ा 

आउने गछयन त्र्सैलाई मध्र्ेनजर गरेर हाम्रो सडक र्ोजना कार्ायन्वर्न गदाय धवधनर्ोधजत बजेटको ५०% रकम 
र्सको संरचना धनमायणमा खचय गनुयपन ेकार्यधवधिन ै धनमायण गरेर काम हनु शरुु भएको छ र्सल ेआगामी वषयमा 

सडकमा वषायतसंगै जाने पधहरोमा कमी आउनेछ । अधघललो आधथयक वषयका सडक लगार्तका वहुवधषयर् र्ोजनाहरु 

कार्ायन्वर्न भैरहकेा र केही र्ोजनाहरु पटक पटक सचूना प्रकाधशत गदाय पधन प्राधवधिक दृधष्टकोणले छनौट हुन 

नसकेकोमा पनुुः टेण्डर प्रधक्रर्ा प्रकाशन प्रकाशन गरी अगाधड बढदछैन ् । हामी चाल ुआधथयक वषयको बजेट 

कार्ायन्वर्नको चरणमा छौ ुँ बजेट धवधनर्ोजन भएका र्ोजनाहरु िेरैको इस्टमेटको काम सकी पनुुः भनेको टेण्डर 

प्रकाशन समते भैसकेका छन ्भन ेबाकी इस्टमेटको लाधग प्राधवधिकहरु धफलडमा हुनहुुन्छ। माननीर्ज्र्हूरुको क्षते्रमा 

पने र्ोजनाहरुको कार्ायन्वर्नमा आवश्र्क सहकार्य र सहर्ोगको अपेक्षा धलएको छु । र्ोजना कार्ायन्वर्नमा को 

सत्तापक्ष को प्रधतपक्ष नभधन एकतावर्द् भएर लाग्न सकेमा प्रदशेको समधृर्द्संग ैदशेको समधृर्द् हाधसल गनय सधकन े

छ भन्न ेआशा गद ैसब ैमाननीर्ज्र्लूाई बजेट कार्ायन्वर्नमा एकता भएर लाग्न माननीर् सभामखु माफय त र्स 

सम्माधनत सभामा अनरुोि गनय चाहन्छु । 
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अन्तमा नपेालीहरुका महान चाडपवयहरु धवजर्ा दशमी, धदपावली, नपेाल सम्वत,् छठ लगार्त धवधभन्न 

चाडपवयहरुको अवसरमा सबैमा सखु, शाधन्त समधृर्द् एवं ससु्वास्थको हाधदयक शभुकामना व्र्क्त गछुय । िन्र्वाद । 

 

  

िाननीर् सभािुख  

   

माननीर् सदस्र्हरु, अब म, माननीर् सामाधजक धवकास मन्त्री श्री नरदबेी पनु मगरलाई सभामा शनू्र् समर् र धवशेष समर्मा 

माननीर् सदस्र्हरुले उठाउनुभएका आफ्नो मन्त्रालर्सुँग सम्बधन्ित धवषर्लाई सम्बोिन गनय अनमुधत धदन्छु । 

 

िाननीर् सािाधजक धवकास िन्री श्री नरदेबी पुन 

माननीर् सभामखु महोदर्, धवशषे गरी माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुले र्ो भन्दा अगाधड गण्डकी प्रदशेमा डेङ्गोको प्रभाव बढ्द ै

गएको र्समा प्रदशे सरकारल ेके गरररहकेो छ भन्न ेसवालमा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल ेर्ो कुरा उठाउनु भएको धथर्ो त्र्सैल े

म र्सैलाई र्सैमा रहरे मलै ेआफ्ना  धवचारहरु मन्त्रालर्का धवचारहरु राख्ने अनमुधत चाहन्छु । धवशेष गररकन नपेालमा र्ो 

डेङ्गो डेङ्गोको शरुुवात नपेालमा २०६१ सालमा भएको हो । र्ो धचतवनमा भेधटएको हो तर गण्डकी प्रदशेमा २०७२ साल 

दधेख डेङ्गोको धवरामी भधेटएको हो र र्समा एक एकजाना धवरामी भधेटएको जनु ७२ दधेख ७४ सम्म एक एकजाना धवरामी 

भेधटएको र ७४/७५ मा एकैचोटी ५७१ जना गण्डकी प्रदशेमा डेङ्गोको धवरामी भधेटएको छन् र अधहले गण्डकी प्रदशेमा 

२००० आधश्वन १२ गत ेसम्मको कूल धवरामी संख्र्ा २३५५ रहकेो छ र होल नपेालमा अधहल ेडेङ्गोबाट प्रभाधवत धवरामीको 

संख्र्ा ८३९१ रहकेो कुरा र्हाुँहरुको धबचमा म जानकारी गराउन चाहन्छु र र्ो पधछललो हप्ता र्ो महानगरपाधलका र गण्डकी 

प्रदशे सरकारल ेजनु खालको अधभर्ान सञ्चालन गरर्ो त्र्ो अधभर्ानमा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरु माननीर् मन्त्रीज्र्हूरु र धवधभन्न 

संघ संस्थालाई सहभागी बनाएर जनु वडाका सम्पणूय जनप्रधतधनधि साथीहरु जनताहरु सबलैाई पररचाधलत गरेर जनु खालको 

अधभर्ान सञ्चालन गरेको छ त्र्सपछी अधहल ेअसोजदखेी असोज ४ गतेदखेी १२ गतेसम्म अधघ र्ो असोजको १२ 

गतेसम्म दधैनक डेङ्गोको संख्र्ा धवरामीको संख्र्ा १ धदनमा १११ जनाको दरल ेबढ्द ैगएको धथर्ो तर अधहले अधहल ेघटेर 

दधैनक ३४ जनाको दरमा रहकेो कुरा र्हाुँहरुको धबचमा म जानकारी गराउन चाहन्छु र डेङ्गो धनर्न्त्रणको लाधग हामील े

गरेका प्रर्ाशहरु२०७६।४।१६ गते दधेख सचूना संकलन अस्पताल धभधजट तथा धवरामीहरुसंग भेटघाट महानगरपाधलका र 

अन्तगयतका धवधभन्न वडाहरुसंग समन्वर् वैठक जनप्रधतधनधिहरु टोल धवकास सधमधतसंग बठैक तथा अधभमखुीकरण 

अधभमधुखकरण पम्लटे तथा फ्लेक्स छपाई तथा धवतरण स्वास््र् आपतकाधलन सञ्चालन कार्यमा केन्रमा धनर्धमत बैठक र 

सचूना संकलन पोखरा धवधश्वधवद्यालर्का ८० जाना धवद्याथीहरुल ेधवजर्परु खोलादधेख पवूयपट्टीका ३७, ६७ वटा धवद्यालर्का 

धवद्याथीहरु ६७ वटा धवद्यालर्मा ८० जना धवद्याथीहरुल े२ धदनको अधभर्ान जनचेतनामलूक अधभर्ान सञ्चालन गरेका छन ्

संगै र्ो हामीले शरुुमा हामीले कमयचारी साथीहरुलाई सञ्चालन गरर्ौ तर कमयचारी साथीहरुलाई सञ्चालन गररराख्दाखरेी 

र्सको प्रभाव जस्तो ढङ्गले जानपुने धथर्ो त्र्स्तो हुन नसधकसकेपछी हाम्रो प्रदशे सरकारको मखु्र्मन्त्री माननीर् पृ् वी सवु्वा 

गरुुङको अध्र्क्षतामा सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ल ेमाननीर् मन्त्रीज्र्हूरु र्ो र्ही क्षेत्रका माननीर् सदस्र्ज्र्हूरु जनप्रधतधनधि 

साथीहरु सरोकारवाला सबैसंग एउटा बैठकको आर्ोजना गरर्ो र त्र्सल ेएउटा कार्यर्ोजना  बनार्ो सोही कार्यर्ोजना 

अनुसार अधहले धवधभन्न वडाहरुमा त्र्ो कार्यर्ोजनामा हामीले दईुटा कुरा धवशेष गरी फोकस गरेका धथर्ौ ुँ हप्तामा दईु धदन 

हरेक टोल धवकासमा टोल टोलमा सफाई अधभर्ान सञ्चालन गन ेजनचतेनामलूक अधभर्ान सञ्चालन गने टार्रहरु कवाडी 
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सेन्टरहरुलाई छानामनुी लर्ाउने टार्रहरुलाई हटाउन े जस्ता कामहरु हामील े शरुुवात गरर्ौ ुँ । हामील े

हप्तामा एकधदन सखु्खा धदनको रुपमा मनाउने गरी धनणयर् गरेका धथर्ौ ुँ । सोही अनुसार आज पोखरा महानगरपाधलकाको 

तेधत्तस ैवडामा कर्यसञ्चालन भएको जानकारी र्हाुँहरुको धबचमा म गराउन चाहन्छु । संग ैपोखरामा रहकेा लार्न्स क्लवहरुलाई 

पधन हामीले अनरुोि गर्ौ वहाुँहरुलाई अधभमखुीकरण कार्यक्रम गर्ौ र वहाुँहरु पधन अधहल े धवधभन्न वडामा पररचाधलत 

भएको जानकारी र्हाुँहरुको धबचमा म गराउन चाहन्छु ।संग ैहामीले त्र्ो जनु सामाधजक धवकास मन्त्रालर्मा जनु बैठक राख्र्ौ 

त्र्समा मखु्र्मन्त्रीज्र् ूअथयमन्त्रीज्र् ू र पोखरा महानगरपाधलकाको प्रमखुलाई अनुगमन गने वहाुँहरुले अनुगमन गन े धजम्मा 

धलनभुएको कुरा र्हाुँहरुको धबचमा म जानकारी गराउुँन चाहन्छु । प्रकोप फैधलएका सब ैधजललाहरुमा बैठक तथा व्र्ापक 

प्रचार प्रसार गनुयका साथै सहज एण्ड रेस्क्र् ुगन ेगररएको कुरा जानकारी गराउन चाहन्छु । संग ैएफ.एम. रेधडर्ो पत्रपधत्रकामा 

डेङ्गो रोग सम्बन्िी  सचूना प्रसारण तथा सन्दशे प्रकाशन गने प्रसारण गने काम गरी र्हाुँको धवचमा म जानकारी गराउुँन 

चाहन्छु । संग ैहामीले डेङ्गो धकट्स डेङ्गो टेष्ट  धकट खररद गनय १५०० वटा हामी खररद गरेका छौ ुँ र र्सको धवतरण 

गरेको कुरा र्हाुँहरुको धवचमा म जानकारी गराउन चाहन्छु र अधहले गण्डकी प्रदशे सरकारल ेर्सलाई सहर्ोग गनयको धनधम्त 

रु. २१ लाख बजेट धवधनर्ोजन गरेको कुरा र्हाुँको धवचमा म जानकारी गराउन चाहन्छु । र्स कामको धनरन्तरताको धनधम्त 

सरकारी तथा धनजी अस्पतालहरुसंग समन्वर् बैठक पत्रकार अन्तरधक्रर्ा कार्यक्रम संचालन भएको छ । स्वास््र्कमीहरुलाई 

डेङ्गो रोगबारे अधभमखुीकरण कार्यक्रम सञ्चालन गररएको छ । जनचेतनाका लाधग धनर्धमत माइधकङ्ग गररएको छ 

जनचेतनामलूक व्र्ानर वडा कार्ायलर् स्वास््र् संस्था र चोकहरुमा टाधसएको छ । धवद्यालर् स्वास््र् धशक्षा कार्यक्रम 

सञ्चालन तथा धनरन्तरता धदईएको छ । धवधभन्न वडा तथा टोलहरुको धनर्धमत धनगरानी गरीएको छ । अस्पताल तथा 

अस्पतालमा भनाय गरेका धवरामीहरुको अनगुमन गन ेकाम गररएको कुरा र्हाुँहरुको धवचमा म जानकारी गराउुँन चाहन्छु र 

जनु २१ लाख बजेट प्रदशे सरकारल े धनणयर् गरेको धथर्ो त्र्सलाई हामी धजलला धजललामा पधन धवधनर्ोजन गरेको कुरा 

र्हाुँहरुको धवचमा म जानकारी गराउुँन चाहन्छु संग ैअधहले गण्डकी प्रदशे सरकार सामाधजक धवकास मन्त्रालर्ले जनु हाम्रो 

कार्यक्रम छ बजेट कार्यक्रमलाई कार्यधवधि बनाउने अधन्तम चरणमा छ अब हामी आज र भोली भोलीधभत्र  हामी र्सलाई 

फाईल स्वीकृत गन ेगनय लाधगरहकेो कुरा र्हाुँहरुको धवचमा  जानकारी गराउुँद ैअब धछट्ट ैसचूना प्रकाशन हनु ेर माननीर् 

सदस्र्ज्र्हूरुले सचूना प्रवाह गन ेकुरा अरुलाई अधन र्सको प्रचार प्रसार गन ेकुरामा र्हाुँहरुको सहर्ोगको अपके्षा सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्ले गरेको कुरा जानकारी गराउुँद ैमलैे आफ्ना भनाईलाई अन्त गनय चाहन्छु। िन्र्वाद ्।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अब म माननीर् आन्तररक माधमला तथा काननु मन्त्री श्री हरर बहादरु चमुानलाई सभामा सनु्र् समर् र 

धवशेष समर्मा माननीर् सदस्र्हरुले उठाउनभुएका आफ्नो मन्त्रालर्सुँग सम्बधन्ित धवषर्लाई सम्बोिन गनय अनमुधत धदन्छु । 

िाननीर् आन्िररक िाधििा िथा कानुन िन्री श्री हरर बहादुर चुिान 

माननीर् सभामखु महोदर्, र्स सम्माधनत सदनमा धवगत धदनहरुमा हाम्रो प्रदशे सरकार र त्र्सको आन्तररक माधमला तथा 

कानुन मन्त्रालर्सुँग सम्बधन्ित प्रश्नहरुको उत्तर धदन ेक्रममा सवयप्रथम हाम्रो मन्त्रालर्को तफय बाट भए गरेका केही महत्वपणूय 

धवषर्हरु जानकारी गराउुँद ैउठेका प्रश्नहरुको जवाफ धदनको धनधम्त म र्हाुँ रोष्टममा उधभएको छु । सवयप्रथम र्ो सम्माधनत 

सदनको र्ो चौंथो अधिवेशन भोली र्सको समापन हुदैंछ र्स अवसरमा प्रदशे सरकारको तफय बाट हामीले हाम्रो आवश्र्कता 

अनुसारका धविेर्कहरु सदनमा पेश गनय पेश गनय पेश गन ेकाम गर्ौं। त्र्स सम्बन्िमा पधछललो चरणमा सशुासन धविेर्क 
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पेश भर्ो तर अब त्र्सलाई पाररत गनय सधकने धस्थधत अब रहने र प्रदशे सभामा न ै प्रदशे सभा सधचवालर् सम्बन्िी धविेर्क 

पधन अब थाधतन ैरहन पगु्र्ो र संगै हामील ेप्रदशे सञ्चार ऐन अधन्तम चरणमा परुर्ाएका धथर्ौ ुँ त्र्ो पशे गन ेक्रमम ैधथर्ौ ुँ र 

संगसंगै प्रदशे प्रहरी ऐनको पधन हामी अधन्तम चरणमै छौ ुँ । र्ी दवैु धविेर्कहरु लगार्त प्रज्ञा प्रधतष्ठान सम्बन्िी सामाधजक 

धवकास मन्त्रालर्ले तर्ार गरेको प्रज्ञा प्रधतष्ठान सम्बन्िी धविेर्क पधन अधन्तम चरणमै धथर्ो र त्र्सलाई र्ो सदनमा पेश गनय 

हामील ेसकेनौ ुँ र आगामी पाचौ ुँ अधिवेशनको सन्दभयमा त्र्सको शरुुम ैअथायत त्र्ो शरुु हनु ुअगाव ैर्ी धविेर्कहरु दताय 

हुनेछन् र्ो मैल ेजानकारी गराउुँन चाहन्छु । त्र्सरी नै कानूनकै सन्दभयमा स्थानीर् तहमा काननू धनमायण प्रधक्रर्ा र संगै कानून 

ड्राफ्ट गने धशप, क्षमताको धनधम्त हामीले प्रधशक्षण सञ्चालन गरेका धथर्ौ ुँ त्र्स मध्र् ेगत वषय गत आधथयक वषयमा १२ वटा 

पाधलकाको हामीले कानून ड्राधफ्टङ सम्बन्िी प्रधशक्षण सञ्चालन गरेका धथर्ौ ुँ भन ेदधेख अधहले २४ वटा पाधलकामा हामील े

त्र्ो कार्यक्रम सम्पन्न गरेका छौ ुँ ।त्र्ो मखु्र् न्र्ार्धिवक्ताको कार्ायलर्द्वारा त्र्ो आर्ोधजत धथर्ो र त्र्समा अब आन्तररक 

माधमला तथा कानून मन्त्रालर्को पधन त्र्हाुँ सहकार्यमा र्ो कार्यक्रम सम्पन्न भएपधछ र्सरी ८५ वटा गाउुँपालीका मध्र् े

३६वटा गाउुँपालीकालाई अथायत त्र्हाुँको जनशधक्तलाई काननू ड्राफ्ट गन ेधशप धसकाउन ेकाम हामीले सम्पन्न गरेका छौ ुँ मैल े

र्ो जानकारी गराउन चाह।े त्र्सरर न ैधवपद ्जोधखम न्र्धूनकरण सम्बन्िी हामील ेअब त्र्सको रणनैधतक र्ोजना पधन बनाई 

राखेका छौ ुँ त्र्स समबन्िी त्र्धत महत्वपणूय कार्यक्रमहरु र्ो प्रदशेमा अब सम्पन्न भएका छन् र धवपदक्ो पवूय सचूना प्रणाली 

व्र्वधस्थत गनयको धनधम्त प्रदशे सरकार अगाधड बढीराखेको छ त्र्स सम्बन्िी िेरै चरणका कार्यक्रमहरु सम्पन्न भएर अब 

कार्ायन्वर्नको चरणमा हामी प्रवेश गररराखेको कुरा पधन सम्माधनत सदन समक्ष जानकारी गराउुँन चाहन्छु । त्र्सरी न ैलाग ू

औषि सन्दभयमा पधन लाग ूऔषि धनर्न्त्रण सन्दभयमा पधन अब जनचेतना लगार्त अब लाग ूऔषि धनर्न्त्रण गनयको धनधम्त 

उपकरणहरुको व्र्वस्था गरेर गत वषय पधन हामील ेकेही उपकरणको व्र्वस्था गरेका धथर्ौ ुँ र अब धछट्ट ैन ैथप उपकरणको 

व्र्वस्था गरेर र्सलाई धनर्न्त्रण गने प्रधक्रर्ामा हामी अगाधड बढीराखेका छौ ुँ । कारागार सिुारको सन्दभयका पधन गत वषय 

हामील ेखानपेानी अब शौचालर् लगार्तका सिुारका कामहरु गरेका धथर्ौ ुँ र अधहल ेअझ बहृत्तर रुपमा त्र्ो कामलाई 

अगाधड बढाई राखेका छौ ुँ र संग ै गत वषय हामीले १६ वटा चौकी र इलाका प्रहरी कार्ायलर् गरी १६ वटा धनमायण गन े

भनेका धथर्ौ ुँ त्र्ो सम्भव भएन र अब त्र्सको पधन अब हामील ेप्रदशे प्रहरी माफय त ...एउटा चौकीको धनधमत्त जग्गा प्राप्त 

भैसकेको छैन । १५वटाको काम अगाधड बढीराखेको कुरा पधन म र्हाुँ जानकारी गराउुँन चाहन्छु। र्धत जानकारी गराईसकेपछी 

अब र्हाुँ उठेका प्रश्नहरुको सन्दभयमा मलैे केही जानकारी गराउन चाहन्छु । र्स सन्दभयमा खासगरी र्ो धवपदक्ो घटनाको 

सन्दभयमा गत र्धह मधहनाको ४ गत ेराती परेको अधबरल वषायका कारण म्र्ाग्दी धजललाको बेनी नगरपाधलका वाड नम्बर २ 

बरफाुँटमा भएको क्षधतको सन्दभयमा र्हाुँ प्रश्न उठेको धथर्ो त्र्स सन्दभयमा दईुवटा बच्चा पावयती पररर्ारको दश वधषयर् छोरी 

प्रधवना पररर्ार र छ वधषयर् छोरी प्रधवना पररर्ार र अधनता पररर्ार एकजाना दश वषय एकजाना छ वषयको वेपत्ता भएको कुरा 

हामीलाई जानकारी प्राप्त भएको छ र त्र्हाुँ धतनवटा घर पणूय क्षधत र चारवटा घर अियक्षधत एउटा उच्च जोधखम भनेर 

हामीलाई जानकारी गराईएको छ र एउटा धवद्यालर्को धवद्यालर् क्षधत हुन पगुेको हामीलाई जानकारी प्राप्त भएको छ र र्स 

सन्दभयमा तत्काल त्र्हाुँ हामील ेगण्डकी प्रदशे सरकारल ेअब सब ै धजललाहरुमा कधम्तमा पधन त्र्ो धवपदक्ो धनधम्त भनरे 

कधम्तमा पधन २०० वटा टेन्ट  त्र्हाुँ स्टक रहनपुछय भन्न ेनीधत बनाए्र्ौ ुँ र र्धद छैन भने हामीले त २००  परुा गनयको धनधम्त 

टेन्ट लैजान भनरे हरेक धजललालाई भनेका धथर्ौ ुँ त्र्ही अनुसार बाग्लङुमा सब ैधजललाहरुमा बाग्लङु म्र्ाग्दी लगार्तका सब ै

धजललाहरुमा बलेमैा टेन्ट पगुेका धथए र र्सरी पणूय क्षधत भएका पररवारलाई धतन धतनवटा टेन्ट र अरुलाई आवश्र्कता 

अनुसार पररवार संख्र्ा अनुसार त्र्हाुँ टेन्ट धवतरण गररएको र अन्र् सामानहरु त्र्हाुँ धवतरण भैसकेको छ । र्ो प्रमखु धजलला 

अधिकारी माफय त र हामील ेबपेत्ता भएका र अब घर क्षधत भएको सन्दभयमा हामी धछट्टैन ैत्र्ो राहत त्र्हाुँ परुर्ाउन ेप्रधक्रर्ा 
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अपनाई राखेका छौ ुँ । त्र्सको धनधम्त त्र्हाुँको धसधडर्ो कार्ायलर्बाट प्रमखु धजलला अधिकारीको कार्ायलर्बाट त्र्सको 

आधिकाररक धववरण हाम्रो मन्त्रालर्मा पेश भैनसकेको सामान्र् धववरण मात्र ैजानकारी मात्रै हामीलाई प्राप्त भएको र त्र्सको 

धनधम्त हामी धछट्टनैै त्र्ो राहत त्र्हाुँ परुर्ाउन ेकाम अगाधड बढाई राखेका छौ ुँ । र्स सन्दभयमा घर पणूय क्षधत भएको हकमा 

हामीले २५,००० अिय क्षधत भएकोमा १५,००० र दईुजाना जो बपेत्ता छन् वहाुँहरुलाई वहाुँहरुको पररवारलाई पचास पचास 

हजारको दरल ेहामील ेराहत धवतरण गनछेौ ुँ । र्ो प्रधक्रर्ा अगाधड बधढसकेको कुरा पधन म र्हाुँ जानकारी गराउन चाहन्छु र 

त्र्सररनै अब र्ो शाधन्त सरुक्षाको सन्दभयमा शाधन्त सरुक्षाको सन्दभयमा अधहले सम्मका घटनाक्रम हदेाय गण्डकी प्रदशेको 

धस्थधत सामान्र् रहकेो म सम्माधनत सदन समक्ष जानकारी गराउुँन चाहन्छु र भखयरै आजै र्हाुँ उठ्र्ो धहजो मात्र ैतनहुुँमा एउटा 

घटना घट्र्ो र पत्रपधत्रका र्ी आधदमा धवधभन्न ढङ्गल ेत्र्सका समाचारहरु आईराखेका छन् । र्स सन्दभयमा त्र्ो घटनालाई 

घटना के धथर्ो र  सरुक्षा  सरुक्षा व्र्वस्था  कसरी त्र्हाुँ गररर्ो र कसरी त्र्हाुँ झडप हुनबाट जोगाईर्ो भन्न ेसन्दभयमा म 

त्र्सको संधक्षप्तमा धववरण पशे गनय चाहन्छु । पधहलो कुरा ररधसङ गाउुँपाधलकाको केन्र सन्दभयमा पधहलरै्दधेख त्र्हाुँ धववाद 

चधलराख्र्ा धथर्ो । धहजो अथायत दईु वषय अगावै स्थानीर् तहको पनुयसंरचना हुनुभन्दा अगाधड तनहुुँ धजललामा सवयदधलर् 

बैठकबाट ररधसङ गाउुँपाधलकाको केन्र चाधलसे वा ढुङ्गागाडे मध्र् ेएउटामा केन्र बनाउुँदा ठीक हुन्छ भन्ने धनणयर् भएको 

धथर्ो त्र्हाुँ चाधलसे वा ढुङ्गागाडे भधनर्ा्र्ो त्र्ो चाधलसे र ढुङ्गागाडे भनेको एकदम नधजक नधजक पने ठाउुँ हो चाधलसे 

र ढुङ्गागाडे मध्र्े जाहाुँ जग्गा उपलब्ि हुन्छ त्र्हाुँ बनाउन ेभन्ने धथर्ो पधछ स्थानीर् तह पनुयसंरचना धसफाररस सधमधत जनु 

त्र्धतबेलाको एल.धड.ओ.को अध्र्क्षतामा बनेको धथर्ो त्र्ो त्र्ो धसफाररस सधमधतको त्र्ो सवयदधलर् सधमधतको र त्र्ो धसफाररस 

सधमधतको पधन एउटा सदस्र् म पधन धथए र त्र्ो त्र्हाुँको धनणयर् पधन त्र्ही बन्र्ा्र्ो चाधलसे वा ढुङ्गागाडे मध्र्े जाहाुँ 

जग्गा उपलब्ि हुन्छ त्र्ो ठाउुँमा न ैकेन्र बनाउन ुपछय भनेर त्र्धतबलेा धनणयर् भाको्र्ो तर त्र्ो धनणयर् गाउुँपाधलका कधमटील े

गाउुँपाधलकाल ेत्र्सलाई अस्वीकार गरर्ो अथायत तलेाई बदलर्ो र पोखरी भञ्ज्र्ाङ भन्न ेठाउुँमा केन्र बनाउन ुपछय भन्न े

धनणयर् गरेछ त्र्सपछी त्र्ो धनणयर् गरेको कुरा थाहा पाएपधछ ररधसङ गाउुँपाधलकामा असन्तषु्टी अब पैदा भर्ो र त्र्सको 

धवरोिहरु हनु थाल ेधवरोि त िरैे अगाधडदधेख भरैाख्र्ा्र्ो र त्र्हाुँ राजनैधतक पाटीहरुको धबचमा सहमधत गरेर सवयदधलर् 

सहमधतबाट त्र्सको समस्र्ा समािान गनयको धनधम्त पधन पहल भएका हुन ्तर त्र्ो त्र्सको धनरकषयमा पधुगराख्र्ा धथएन त्र्सै 

धशलधशलामा गाउुँपाधलकाले गाउुँपाधलकाको धनणयर् अनुसार पोखरी भञ्ज्र्ाङमै गाउुँपाधलका केन्रको धनधम्त भवन धशलान्र्ास 

गन ेभन्न ेधनणयर् गरेको भन्न ेकुरा त्र्हाुँ सावयजधनक भर्ो त्र्सपछी त्र्सको धवरोि शरुु हुन थालर्ो र धहजो मात्र ैहनै अधस्तको 

धदन त्र्हाुँ धवरोि जलुसु मसाल जलुसु लगार्तका मोटरसाईकल रर्ाली आधद कुराहरु भएको र धहजोको धदन १२ गतलेाई 

ररधसङ बन्दको आव्हान त्र्हाुँका स्थानीर् जनताहरुले गरेको र्ो कुरा हामीलाई थाहा धथर्ो र त्र्ो धस्थधतमा त्र्ो धस्थधतमा 

त्र्हाुँ कुन ैपधन बेला झडप हुन सक्ने सम्भावना धथर्ो र हामीले के भन्र्ौ ुँ भन्दाखरेी त्र्ो धशलान्र्ास कार्यक्रम स्थधगत हनु 

पछय अधहलेलाई त्र्ो स्थधगत गरौ ुँ र राजनैधतक रुपमा छलफल गरेर राजनधैतक सहमधत बनाएर मात्र ैत्र्सको धशलान्र्ास गरौ ुँ 

भनेर अनरुोि गनुयपछय भनरे हामीले भनेका धथर्ौ ुँ र त्र्ो अनुसार मैले पधन  धजलला प्रशासन कार्ायलर् त्र्सरी न ैअनरुोि 

गनयको धनधम्त पधन भन्र्ाथे । त्र्हाुँको राजनैधतक पाटीलाई र त्र्हाुँको प्रशासनलाई र धहजोको धदन धहजोको धदन त्र्ो 

धशलान्र्ास गनयको धनधम्त नपेाली काङ्गे्रसका नतेा पवूय मन्त्री माननीर् धमनेन्र ररजाल त्र्हाुँ जाद ैहुनुहुन्छ भन्ने कुरो थाहा 

पाईसकेपधछ वहाुँलाई खरेैनीटारम ैर्ो कुरा जानकारी गराउन त्र्हाुँ बन्दको आव्हान गररएको छ त्र्हाुँ कुनै पधन बेला झडप 

हुन सक्छ घटना घट्न सक्छ त्र्सकारण त्र्ो धशलान्र्ास कार्यक्रम स्थधगत गनय अनरुोि गनयको धनधम्त धजलला प्रशासन 

कार्ायलर् तपाईहरुल ेअनरुोि गनुयस भनरे भधनएको धथर्ो तर वहाुँहरु हामी जसरी पधन जान्छौ ुँ भनेर वहाुँहरु अगाधड बढ्नुभाको 

कुरा धजलला प्रशासन कार्ायलर्ले मलाई  जानकारी गराएको धथर्ो र पधन अधन्तम अवस्था सम्म पधन त्र्ो अगाधड बढ्दा 
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एकथरी जसरी पधन त्र्ो धशलान्र्ास कार्यक्रम त्र्ो जनताको धवरुर्द् अथायत जनताको मतको धवरुर्द्मा छ । हाम्रो हाम्रो हामी 

त्र्सलाई स्वीकानय सक्दनैौ ुँ भधनराखेको अवस्था बन्दको आव्हान गररराखेको अवस्था अकोथरी फेरी त्र्हाुँ जसरी पधन पगु्न े

भनेर हठ गररराखेको अवस्था त्र्स्तो अवस्थामा त्र्हाुँ घटना घट्न सक्न ेसम्भावना झन बढरे गएको अवस्थामा सरुक्षा 

पंधक्तलाई धबचमा बसेर कुन ैपधन हालतमा त्र्हाुँ झडप हुन नधदन धभडन्त हुन नधदन धनदशेन गन ेकाम हामील ेगरेका धथर्ौ ुँ । 

त्र्ही अनुसार त्र्हाुँ कुनै पधन झडप भएन कुन ैपधन अब घटनाहरु नधमठो खालका घटनाहरु त्र्हाुँ हुन पाएनन ्र त्र्सरी ५ 

बजे सम्मलाई त्र्ो बन्दको आव्हान गररर्ा्र्ो ५ बजे बन्दकतायहरुले आन्दोलनको समापन गरेर फधकय ए त्र्सपछी र्तापट्टी 

एउटा जो धमनने्र ररजाल लगार्तका माननीर्हरु त्र्हाुँ जानभुएको धथर्ो ५ बजे पछी वहाुँहरु त्र्हाुँ धशलान्र्ास स्थलमा गएर 

धशलान्र्ास गरेको भन्न ेकुरा सनु्नमा आएको छ । र्सरी त्र्ो ररधसङको घटनालाई तलेाई त्र्ो झडपमा जनु घटना भर्ो त्र्ो 

प्रधत त हामी पधन दुुःख व्र्क्त गछौ । म पधन दुुःख व्र्क्त गछुय तर तलेाई तलेाई त्र्ो घटनालाई अझ तधन्कन नधदन अझ 

बढ्न नधदन त्र्सबाट नराम्रो धस्थधत धसजयना हनु नधदनको धनधम्त सरुक्षा पंधक्तल ेिेरै मेहनत गरेको छ त्र्सकारण सरुक्षा 

पंधक्तलाई धहजोको त्र्ो झडप हुनबाट बचाउने काम जनु सरुक्षा पधंक्तले गरेको छ त्र्सको धनधम्त म सरुक्षा पंधक्तलाई िन्र्वाद 

धदन चाहन्छु र अब र्सै सन्दभयमा र अन्र् मलैे अधघनै भने अन्र् सरुक्षा धस्थधत अब सामान्र् छ आज त्र्हाुँको अवस्था 

पधन अब सामान्र् भएको कुरा पधन म जानकारी गराउन चाहन्छु र र्ो गत मलैे ठ्र्ाक्कै धमधत भलु े। र्ही सदनमा बेगनास 

ताल घटनाको गत वषयको बगेनास तालको डुङ्गा दघुयटनाको बारेमा प्रश्न उठ्र्ा्र्ो । त्र्ो प्रश्न कसरी उठ्र्ा्र्ो भन्दाखरेी 

मनोरञ्जन गनयको लाधग डुङ्गा चढेकाहरु दघुयटना हुुँदा उधनहरुले राहत पाउने बादर लखेट्न जाुँदा लडेर मतृ्र् ुभएको धवपदक्ो 

पररभाषाधभत्र नपन ेभन्न ेएउटा गनुासो र्हाुँ उठेको धथर्ो । र्स अन्तगयत मलै ेर्हाुँ स्पष्ट मात्र पानय चाहकेो हुुँ त्र्ो धवगत गत 

वषयको त्र्ो डुङ्गा दघुयटना कुनै मनोरञ्जनको धनधम्त डुङ्गा चढेर भएको धथएन धतजको बलेा माईधत खान गएका चलेीबेटीहरु 

सधहतको त्र्ो डुङ्गा त्र्ो दघुयटना भएको धथर्ो र ८ जानाको त्र्हाुँ मतृ्र् ुभएको धथर्ो र हाम्रो मापदण्ड अनुसार त्र्हाुँ हरेक 

मतृकका पररवारलाई ५० हजार रुधपर्ाुँ धदन ेभन्न ेकुरो धढलोगरी धनणयर् भएको कुरा मलैे गत सदनमा जानकारी गराएको धथए 

र अको पधन मलैे के स्पष्ट गरर्ाथे भन्दाखेरी अब धवपदक्ो पररभाषा धभत्र अब समधेटन ेकुराहरु हामील ेसम्बोिन गनय सधकन े

हो । अब बाुँदर लखेट्न जाुँदा भएको घट्ना अब धवपद ्धभत्र नपने कुरा मलै ेत्र्धत बेला पधन भन्र्ाथे र्धद हामी र्ो र्ो 

अधिकार सम्पन्न संसद हो र्सल ेर्ो सदनल ेअब र्स्ता घटनाहरु पधन धवपद्मा पररभाधषत गनय सक्छ भन ेत्र्धतबलेा सम्बोिन 

गनय सधकन ेकुरा भो अधहल ेसम्म तेलाई नसमेटेको हुनाल ेत्र्सलाई सम्बोिन गनय नसकेको त्र्ो बाग्लङुको बाुँदर लखेट्न 

जाुँदा जनु दघुयटना भर्ो त्र्सलाई सम्बोिन गनय नसधकएको कुरा मैले र्हाुँ स्पष्ट गनय चाहे ुँ । र्धत कुरा राखेर र्ो भोधल र्ो 

सदन समापन हुुँदछै आज बोलन ेमौका परर्ो त्र्सकारण अन्तमा आउुँद ैगरेको २०७६ सालको महत्वपणूय राधरिर् पवयहरु 

दशैं, धतहार, छट, नपेाल सम्वत ्इदको अवसरमा सम्बधन्ित समदुार्हरुका साथै सम्पणूय नपेाली बुवा आमा धददी बधहनी 

दाजभुाईहरुमा गण्डकी प्रदशे सरकारको तफय बाट साथै आन्तररक माधमला तथा काननू मन्त्रालर्को तफय बाट सखु शाधन्त 

समधृर्द्को हाधदयक शभुकामना भन्द ैआफ्नो भनाई र्ही टुङ्गर्ाउुँछु । िन्र्वाद ्।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अब म धमधत २०७५ साल माघ ८ गतेको सभाको बैठकमा प्रस्तुत भई २०७५ साल माघ १४ गत े

बसेको सभाको बैठकबाट दफावार छलफलका लाधग धविार्न सधमधतमा पठाईएको “प्रदशे सवारी तथा र्ातार्ात सम्बन्िी 

व्र्वस्था गनय बनेको धबिेर्क” को प्रधतवेदन सधहतको धविेर्क सभा समक्ष प्रस्ततु गनय सो सधमधतका सभापधत माननीर् श्री 

मोहन प्रसाद रेग्मीलाई समर् धदन्छु।  



11 
 

िाननीर् श्री िोहन प्रसाद रेग्िी 

माननीर् सभामखुज्र्,ू धमधत २०७५साल माघ १४ गते बसेको र्स सभाको बैठकको धनणयर् अनुसार दफाबार छलफलका 

लाधग धविार्न सधमधतमा पठाईएको प्रस्तुत “प्रदशे सवारी तथा र्ातार्ात सम्बन्िी व्र्वस्था गनय बनेको धबिेर्क” सम्बन्िमा 

छलफल गनय धमधत २०७५साल माघ १८ गते बैठक बसी २०७५ माघ २३गत ेसरोकारवालाहरुसंग अन्तरधक्रर्ा समते भ ै

तत्काल धविार्न सधमधतमा स्थगन रहकेो उक्त धविेर्कको सम्बन्िमा छलफल गनय २०७६ साल असोज ९, १० र १२ गत े

सधमधतको बैठक बसेको धथर्ो । सधमधतको बैठक सधमधतका माननीर् सभापधत मोहन प्रसाद रेग्मीको अध्र्क्षतामा बसेको 

धथर्ो । बैठकमा सधमधतका माननीर् सदस्र्हरु आशा कोईराला, कृरणचन्र नपेाली पोख्रले, चन्रबहादरु बुढा, िनञ्जर् दवाडी, 

िनमार्ा पोख्रेल लामा, धपर्ारी थापा, परुपा के.सी. भण्डारी, मधणभर शमाय, मनबहादरु गरुुङ, राधजव पाहारी, लधलतकला 

गरुुङ, धवरणपु्रसाद लाधमछान,े साधवत्रा राना, माननीर् आन्तररक माधमला तथा कानून मन्त्री हररबहादरु चमुान समेतको 

उपधस्थधत रहकेो धथर्ो । र्सैगरी सधमधतका धवधभन्न बैठकहरुमा प्रदशे सरकारका माननीर् मन्त्री मखु्र् न्र्ार्धिवक्ता एंव प्रदशे 

सधचवहरु एंव र्ातार्ातसंग सम्बधन्ित सरोकारवालासंग संस्थागत प्रधतधनधि लगार्तको रार् सझुाव समतेलाई मध्र्नजर गद ै

सधमधतमा छलफल भएको धथर्ो । र्स प्रकार धवधभन्न धमधतमा सधमधतको बैठक बसी व्र्ापक छलफल गरी सबैको रार् र 

परामशय समतेलाई समावेश गरी प्रस्तुत धविेर्कका सम्बन्िमा सवयसम्मतबाट धनणयर् भए बमोधजम प्रस्तुत प्रधतवेदन गण्डकी 

प्रदशे प्रदशे सभा धनर्मावधल २०७७ को धनर्म ११९ बमोधजम र्स सम्बधन्ित सभा समक्ष पेश गदयछु ।  

मोहन प्रसाद रेग्मी 

सभापधत  

धविार्न सधमधत 

िन्र्वाद ।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अब र्ो बैठकको २०७६ साल असोज १४ गते धदनको १ बजे सम्मको लाधग स्थधगत हनु्छ ।    


